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حمایت تیم اقتصادی دولت 
از بورس 

 کنایه به وزیرخارجه 
دولت رئیسی

معاون اقتصادی رئیس جمهور تأکید 
کرد: تیم اقتصادی دولت برای حمایت 
از بازار سرمایه مصمم و هماهنگ است. 
محسن رضایی در حساب کاربری خود در 
توئیتر با اشاره به تصمیمات دولت برای 
حمایت از بازار سرمایه، نوشت:»  ده بند 
حمایت از بورس که دو ماه پیش در ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت تصویب کرده 
بودیم، مورد تأکید قرار گرفت و مقرر شد 
بندهایی از آن به مجلس ارسال و بقیه به وزرا 
ابلاغ شود.معاون اقتصادی رئیس جمهور 
تأکید کرد که »تیم اقتصادی دولت در 
حمایت از بورس مصمم و هماهنگ است«.

حمید رسایی اصولگرای تندرو در توئیتر 
خود با انتشار نظر انتقادی خود نسبت به 
مذاکره مسقیم با آمریکا چنین نوشته است: 
پسر نوح با بدان بنشست...نتیجه ابقای مدیران 
ظریف و مشورت گرفتن از مثل عراقچی و 
بی اعتنایی به نیروهای معتقد به مبانی انقلاب 
اسلامی و دلسوزِ حاضر در وزارت خارجه، جز 
این مواضع نخواهد بود. برادر امیرعبداللهیان! 
جراحی را آغاز کنید والا به صرف تغییر 

ظریف، اتفاقی نخواهد افتاد.

یـــادداشت

یکسال پیش از ورود کرونا به کشور در سال 1397، به علت نوسانات 
ارزی و عدم توانایی دولت در مهار قیمت  آن، حکم بر ممنوعیت 
واردات کالاهایی داده شد که در نظر سیاستمداران زائد بودند و یا 
لوکس نامیده می شدند. در نگاه سیاستمداران کشورمان هرچند 
همواره موسیقی ابزاری جهت گرم کردن کمپین های انتخاباتی بوده 
و موزیسین ها عاملان محبوبیت برخی از آنان در جریان مبارزات 
انتخاباتی شده اند، اما همیشه در کلامشان هنر موسیقی را در ذیل 
عنوان سرگرمی و تفریح بعد از ورزش فوتبال و شنا جزو »و غیره« 
دسته بندی می کنند. از این رو عجیب نیست که »وغیرهِ  پندارانِ 
هنر موسیقی« ابزار و آلات نواختن را نیز کالای غیرضروری و لوکس 
به حساب بیاورند و با یک تصمیم حساب نشده و صرفاً احساسی هنر 
موسیقی را یک شبه تحریم سازند. سالیان متمادی است که زیر بار انواع 
تحریم های خارجی زندگی و معیشت همه مردم ایران هر روز سخت 
و سخت تر شده اما واردات ابزارآلات موسیقی و سازهای بادی برنجی، 
کوبه ای، انواع سازهای خارجی چون پیانو، چنگ، گیتار، ویولا، فلوت، 
کاخن، کنترباس، کلارینت، ابوا و انواع دیگر سازهای لازم در ارکستر 
همانند فاگوت، ترمبون، ترومپت و تیمپانی و... که از سرود ملی تا 
مراسم عزاداری محرم با آنها مانوس است و امکان ساخت آنها در کشور 
وجود ندارد از طریق قانونی واردات به کشور انجام می شد تا کمبود ساز 
بر روی فعالیت موزیسین ها تأثیر نگذارد اما حالا با فشاری که بر روی 
ممنوعیت واردات سازهای موسیقی گذاشته اند نه تنها قیمت سازهای 
خارجی موجود در بازار یک شبه سر به فلک کشیده است و به 7 برابر 
تا چند ده برابر قیمت رسیده است و حتی در فروشگاه ها نیز سازهای 
دست دوم خرید و فروش می شود بلکه هزینه ضبط در استودیوها، 
دستمزد نوازندگی، هزینه تعمیرات ساز به علت عدم توانایی در خرید 
مجدد سازی که آسیب دیده و جایگزینی آن، به شدت افزایش یافته 
است و همین امر بر تولیدات هنری اثر سوئی دارد و دیگر برای گروه ها 
و نوازندگانی که به موسیقی ای غیر از ژانر پاپ می پردازند به علت 
نداشتن توجیه اقتصادی امکان تولید اثر هنری وجود ندارد و تنها 
بخش موسیقی تجاری قادر به فعالیت است. درنتیجه عملا دولت با این 
تصمیم شتاب زده نه تنها بازار ابزار موسیقی را در اختیار قاچاقچیان قرار 
داده که بدون پرداخت گمرکی هرچقدر که می توانند برای سازهایی که 
غیرقانونی به داخل کشور می آورند قیمت بگذارند و بازار سیاه درست 
کنند بلکه تنها از موسیقی تجاری و پاپ حمایت کرده است که توان 
پرداخت ارقام سنگین را دارد و فعالیت بخش هنری و جدی موسیقی 
را به محاق برده است. با ممنوعیت واردات ساز که موزیسین ها آن را 
تحریم داخلی می نامند دورانی شکل گرفته است که عملا از سانسور 
بدتر و سخت تر است. در این دوران امکان فعالیت موزیسین های جدی 
به دلیل مقرون  به صرفه نبودن سلب شده است و اثر هنری به قیمت 
گزافی تولید می شود که اغلب استطاعت آن را ندارند، ضمن اینکه 
آموزش موسیقی نیز دچار رکود شده است. به علت گزافی قیمت 
سازهای ممنوع الورود شده و نایابی برخی از سازها، علاقه مندان کمتری 
توانایی خرید ساز دارند که بخواهند بر سرکلاس حاضر شوند و معلمان 
موسیقی که طیف وسیعی از دانش آموختگان این رشته دانشگاهی 
هستند متضرر عمده این قانون خسارت بار شده اند؛ لذا این گونه دولت 
که باید حامی هنر جدی باشد و در تعالی آن بکوشد آن را تعطیل کرده 
است و صرفا از بخش تجاری درآمدزا که همواره سود ده و بیشتر مبتذل 
بوده حمایت کرده است. به تعبیر دیگر دولت عملا سمت تجار موسیقی 
ایستاده و شمشیر بر روی فعالان هنری موسیقی در بخش جدی 
کشیده است. دود حاصل از تصمیمات اندک اندیشیده شده دولتی و 
تبعات آن همواره به چشم هنرمندانی رفته است که موسیقی برای آنها 
هنری در راستای منافع تجاری و بیزینس نبوده و برای رشد فرهنگ و 
هنر سرزمینشان کوشیده اند اما همواره با بی مهری »وغیره«  پنداران 
زیر فشارهای اقتصادی له شده اند. دولت با همه توانی که دارد و برکسی 
نیز پوشیده نیست، نباید در دامن زدن به قاچاق کالا ناخواسته حرکت 
کند و در برابر موزیسین ها ایستاده و معیشت آنان را سلب نماید. بهتر 

است این قانون خسارت بار هرچه سریع تر لغو شود.

ممنوعیت واردات ساز؛ سخت تر از سانسور

پیام رئیسی به اردوی تیم ملی فوتبال 
در آستانه بازی تیم ملی فوتیال ایران و عراق برای 
صعود به جام جهانی پیام رئیس جمهور ایران به اردوی 
تیم ملی فوتبال کشور ابلاغ شد. در پیام رئیسی به 
اعضای تیم ملی فوتبال کشورمان آمده است: »فرزندان 
برومندم؛ مایل بودم در جمع شما حضور پیدا کنم و 
از نزدیک و بی واسطه، با شما به گفت وگو بنشینم و 
خدا قوت بگویم اما به دلیل پروتکل های قرنطینه ای 
کرونا و شرایط پیش روی شما، این امر محقق نشد. 
در ادامه این پیام آمده است: عرصه فوتبال تنها مجال 
رقابت جسمانی و یا آمادگی فنی نیست. آنچه من 
از رفتار شما در مسابقات گذشته تان دیده ام، تبلور 
اخلاق و جوانمردی شما عزیزان بوده است. از اینکه 
کشور عزیزمان را در عرصه های جهانی و بین المللی 
به شما می بالم.  و  نمایندگی می کنید خرسندم 
... پیروز میدان خواهید  فارغ از نتیجه، که ان شاءا
بود، حضورتان مایه افتخار کشوراست و یک بازی 
جوانمردانه و به یاد ماندنی، شادی را برای مردم 

عزیزمان به ارمغان می آورد.« 

مادران، سازندگی جامعه را 
تعالی می بخشند

معاون رئیس جمهور اظهار داشت: در وصف جایگاه 
بی بدیل مادران این سرزمین صحبت های بسیاری شده 
است؛ به زعم این جانب اصلی نهفته در این مهم وجود 
دارد که آن توفیق درک بامعنا و محتوایی از شخصیت و 
جایگاه یگانه الگوی زنان عالم، حضرت فاطمه زهرا)س( 
نزد خداوند متعال است. آنچه بر ما وظیفه است تلاش 
در جهت حفظ شأنیت و تقدس شخصیت مادر است که 
باید همواره زنده و استوار باشد. محمد اسلامی با اشاره 
به نقش مهم مادران در سازندگی جامعه ادامه داد: در 
سطوح کلان مدیریتی و تصمیم گیری نیز همیشه 
توجه  ویژه به نقش و جایگاه خاصه بانوان در محیط 
کار حائز اهمیت است و اعتقاد دارم که مادران گرامی 
این سرزمین با در نظر گرفتن وظیفه تشکیل و گرم 
نگه داشتن کانون خانواده، سازندگی جامعه را تعالی 
می بخشند؛ یک مادر فرهیخته با جامع نگری می تواند، 
در رشد، تربیت صحیح و توسعه قدرت خانواده بسیار 
مؤثر عمل نماید و این مهم زنده نگه داشتن روح خانواده 

و پویایی جامعه را به همراه خواهد داشت. 

انتصاب جدید در وزارت خارجه
حسین امیر عبداللهیان، وزیر امورخارجه، طی حکمی 
علیرضا بیگدلی را به عنوان معاون کنسولی، مجلس و 
امور ایرانیان وزارت امورخارجه منصوب کرد. در بخشی از 
این حکم آمده است: امید است با توکل بر خداوند متعال 
و پیروی از منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، 
در تحقق سیاست ها و راهبردهای دستگاه دیپلماسی 
به ویژه سیاست خارجی متوازن، فعال، پویا و هوشمند 
و همفکری و تعامل با معاونان، مدیران و کارشناسان 

محترم در انجام وظایف محوله موفق باشید. 

 دیدار سفرای لهستان و هند
 با غریب آبادی

معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد 
حقوق بشر ایران در دیدار با سفرای لهستان و هند، 
ضمن تشریح سیاست های حقوق بشری و دیپلماسی 
قضائی ایران، آمادگی تهران برای گفت وگوها و توسعه 
همکاری های حقوقی و قضائی با دو کشور را اعلام کرد. 
کاظم غریب آبادی، با »ماچی فائوکوفسکی«، سفیر 
لهستان در ایران و »گددام دارمندرا«، سفیر هند در 
تهران به صورت جداگانه ضمن تشریح سیاست های 
حقوق بشری و دیپلماسی قضائی، آمادگی تهران برای 
گفت وگوها و توسعه همکاری های حقوقی و قضائی با 
دو کشور را اعلام کرد. وی در دیدار سفیر هند، با اشاره 
به اشتراکات فرهنگی میان دو کشور، گفت: متاسفانه 
امروز رویکرد غربی بر حقوق بشر غلبه دارد و نگاه حقوق 
بشری کشورهای در حال توسعه و اصل احترام به تنوع 
فرهنگی لحاظ نمی شود؛ کشور هند می تواند نقش 
موثری در مقابله با این رویکرد یکجانبه گرایی ایفا کند. 

معضل مدیریت منابع آب در ایران 
کازوتوشی آیکاوا، سفیر ژاپن در تهران در سفر به 
استان خوزستان و در جریان بازدید از کمک هایی که 
دولتش داشته، اظهار داشت: در سفر به خوزستان در 
ایران این موضوع را کاملا درک کردم که مدیریت منابع 
آب معضل جدی است. دولت ژاپن از طریق آژانس های 
سازمان ملل، جایکا و سایر سازمان ها از تلاش ها برای 
بهبود بهره وری آب در کشاورزی، که بخش بزرگی از 
مصرف آب در ایران را تشکیل می دهد، به منظور ایجاد 
اقدامات جایگزین برای معیشت و حفظ منابع آب از 
طریق حفاظت از جنگل ها حمایت می کند. امیدواریم 
این تلاش ها به حل مشکل کم آبی در ایران کمک کند. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر 
اهمیت امیدآفرینی در شکوفایی جامعه 
اظهار داشت: مسئولین همه دستگاه ها 
وظیفه دارند دستاوردهای انجام شده 
و برنامه ریزی هایی که در این مدت 
برای اصلاح کاستی ها و عقب ماندگی ها 
شده را برای افکار عمومی تبیین کنند. 
سیدابراهیم رئیسی در جلسه هیات دولت 
با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری در 
مورد اهمیت توجه به »جهاد تبیین«، 
گفت: دشمنان و بدخواهان ملت ایران 
تلاش زیادی انجام می دهند تا اقدامات 
مثبت و چشم اندازهای روشن را در اذهان 
عمومی منفی جلوه دهند که در مقابل 
اینگونه فعالیت های سوء، وظیفه این 
است که مسئولین و مدیران اقداماتی 
که باعث تقویت امید و امیدآفرینی در 
جامعه می شود را افزایش داده و آنها را به 
مردم اعلام کنند. رئیس جمهور با تاکید 
بر اینکه تشریح فعالیت های دولت در 
حوزه های مختلف، اقدامی ارزشمند بوده 
و موجب امید آفرینی و نشاط در جامعه 

می شود، خاطرنشان کرد: ترجمان ۲۲ 
بهمن امید آفرینی است و روزی است 
که در آن ملت ها فهمیدند که می توانند 
تاریخ ساز باشند. رئیسی افزود: همه 
وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی موظف 
هستند در حوزه فعالیت خود آنچه انجام 
داده اند را به شیوه های مناسب برای افکار 
عمومی اعلام کنند. رئیسی با تاکید بر 
اینکه دولت از انتقاد سازنده استقبال 
کرده و آنرا برای اصلاح امور مناسب و 
مفید می داند، اظهار داشت: بر این باور 
هستیم که نقد می تواند دولت را از آسیب 
مصون سازد. رئیس جمهور در ادامه توجه 
به مدیریت پسماند را مورد تاکید قرار 
داد و اظهار کرد: امروز شهرهای زیادی 
از مشکل پسماند رنج می برند و ضرورت 
دارد برنامه ریزی دقیق و مشخصی برای 
سامان بخشیدن به این موضوع انجام 
شود. آیت ا... رئیسی گفت: دولت موظف 
است از حقوق مصرف کننده و تولید 
کننده دفاع کند و در این زمینه مسئولیت 
دارد اجازه ندهد عده ای با سوداگری 

قیمت ها را افزایش داده و  مردم را تحت 
فشار قرار دهند لذا حتی یک ساعت 
کوتاهی هم در این زمینه جایز نیست. 
رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی ایران به برکت انقلاب 
اسلامی به توانایی ها و قدرت بالایی در 
عرصه های مختلف دست یافته است، 
اظهار داشت: ایران این آمادگی را دارد 
که توانمندی های فنی و مهندسی خود را 
در عرصه های مختلف در اختیار برادران 
آذربایجانی قرار دهد. آیت  ا... سیدابراهیم 
رئیسی در دیدار »ذاکر حسن اف« وزیر 
دفاع جمهوری آذربایجان با بیان اینکه 
روابط تهران و باکو صرفا روابط مرسوم 
دوجانبه بین دیگر کشورها نیست، بیان 
کرد: ایران و آذربایجان نه تنها خویشاوند 
هستند، بلکه روابط موجود، رابطه عمیق 
دو ملت است که بر پایه عقیده و باور 
مردم دو کشور به مبانی دینی مشترک 
شکل گرفته و در طول تاریخ قوام یافته و 
استوار شده است. رئیس جمهور با اشاره به 
دیدار خود با رئیس جمهور آذربایجان در 

حاشیه اجلاس اکو در ترکمنستان افزود: 
اسلامی همکاری  سیاست جمهوری 
گسترده با همسایگان به خصوص کشور 
آذربایجان در حوزه قفقاز است و با توجه 
به تاکیدات صورت گرفته در آن دیدار 
از سوی روسای جمهور دو کشور، روند 
توسعه تعاملات اقتصادی و تجاری و 
از جمله تعاملات ترانزیتی دو کشور با 
سرعت بیشتری در حال انجام است. 
رئیسی با تاکید بر اینکه قدرت ایران در 
منطقه امنیت ساز است، تصریح کرد: 
حضور نیروهای تکفیری و داعشی در 
هیچ کجا به نفع مردم منطقه نیست. این 
گروهک ها دست ساخته آمریکایی ها و 
صهیونیست ها هستند و در هر کجا که 
حضور داشتند اعمال جنایتکارانه انجام 
داده اند. وی همچنین خاطرنشان کرد: 
رژیم صهیونیستی دشمن بشریت است 
و به هیچ وجه نمی تواند دوست ملت های 
مسلمان باشد و اشغال و تجاوزگری 
صهیونیست ها در منطقه و ضد ملت 

فلسطین گواه این واقعیت است.

  لیلا موسی زاده 
تحلیلگر مسائل فرهنگی

    رئیس جمهور: 

 باور داریم که نقد می تواند دولت را 
از آسیب مصون سازد

دیدگــــاه
»عراق« را با شکست بدرقه می کنیم  

ادامه از صفحه یک/  دقیقه اول برای کسب سه 
امتیاز بازی کنیم تا عراق را برای سومین مرتبه متوالی 
با شکست بدرقه کنیم. برای صعود از گروه مان در 
جام جهانی مهم ترین مساله بالابردن سطح کیفی ملی 
است. قرعه تاثیری ندارد چون بهترین تیم های فوتبال 
به جام جهانی راه پیدا می کنند و اختلاف چندانی بین 
تیم های حاضر نیست. تیم ملی ایران حتی در بهترین 
دوران آماده سازی در مسیر صعود به جام جهانی ضعیف تر 
از همتایان جهانی بوده و در هیچ دوره ای آماده سازی 
استانداردی نداشتیم. البته نباید این موضوع را کتمان 
کرد که مدیریت جدید فدراسیون فوتبال روزنه های امید 
را گشوده و می توان به ساختن نسل آینده امیدوار بود. 
نه اینکه عملکرد مدیران فدراسیون نقصی ندارد ولی 
تفکرات بهتری دارند و عملکردشان گویای رقم خوردن 
روزهای بهتری است. این موضوع را فراموش نکنیم هنوز 
کار زیادی داریم و متاسفانه نتوانستیم در پشتوانه سازی 
عملکرد مطلوبی داشته باشیم. تا شروع جام جهانی هم 
فرصت ساختن تیم ملی به خاطر کم کاری در گذشته 
کافی نیست. بازی های به مراتب سختی در انتظارمان 
است و امیدوارم آشفتگی تیم ملی در قطر به حداقل برسد 
تا نتایج بهتری بگیرم اگرچه به نظر من بختی برای صعود 

به مرحله حذفی نداریم.

رئیس قوه قضاییه با تاکید برحفظ حقوق متهمان:        

قاضي پس از بازداشت نبايد بی خبر باشد  
 در اختیار ضابط بودن متهم، رافع مسئولیت  قاضی نیست

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با اشاره به اهمیت 
نیروهای مسلح و رجحان مقوله امنیت و استقلال کشور 
نسبت به سایر شئون و امور گفت: امروز نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران در اوج اقتدار و عزت  و قدرت 
بازدارندگی قرار دارند و این امر مرهون ولایت پذیری آنها و 
تدابیر حکیمانه فرماندهی معظم کل قواست. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به لاف ها و تهدیدهای 
توخالی که سال هاست از جانب دشمنان با جمله »همه 
گزینه ها زیر یا روی میز است« بیان می شود اظهار داشت: 
امروز نیروهای مسلح ما به واسطه تدابیر مقام معظم رهبری 
و پشتوانه و حمایت مردمی و تجهیزات سخت افزاری بومی 
که در اختیار دارند در اوج صلابت و اقتدار و بازدارندگی 
هستند و به همین سبب، ایادی نظام سلطه جرات انجام 
هیچگونه حماقت و شیطنتی علیه کشور ما را ندارند. رئیس 
عدلیه فعالیت در سازمان قضائی نیروهای مسلح را حساس 
و مهم دانست و گفت: شاغلان در سازمان قضائی نیروهای 
مسلح مسئولیت خطیر صیانت از حافظان امنیت و استقلال 
کشور را بر عهده دارند، از همین حیث فعالیت قضات و 
کارکنان این سازمان دارای اهمیت و حساسیت است. وی با 
تبیین و تشریح ابعاد و زوایای مختلف حساسیت و اهمیت 
کار در سازمان قضائی نیروهای مسلح بیان کرد: چنانچه 
دشمن کوچک ترین رخنه ای را در بخشی از نیروهای مسلح 
پیدا کند یا آنکه کوچک ترین لکه کدری در قسمتی از این 
نیروها ایجاد گردد، خطرات و آسیب های جبران ناپذیری 
بر کشور و مردم وارد می شود؛ بر همین اساس مسئولیت 
صیانت از نیروهای مسلح، تکلیفی سرنوشت ساز و خطیر 
است. رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه قضات و کارکنان 

سازمان قضائی نیروهای مسلح به سبب حساسیت و اهمیت 
کار در این سازمان باید از تدابیر ویژه ای در امر رسیدگی 
به پرونده ها بهره بگیرند، گفت: رسیدگی به پرونده ها در 
سازمان قضائی نیروهای مسلح به سبب اهمیت و حساسیت 
موضوعات، اقتضائات خاص خود را دارد و بر همین اساس 
قضات و سایر دست اندرکاران قضائی این سازمان باید 
به تدابیر و ملزومات بعضا منحصر بفردی مجهز باشند و 
مراحل مختلف دادرسی در قبال پرونده ها را مورد به مورد 
با نهایت دقت نظر واکاوی کنند. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای عنوان کرد: بدون تردید باید به سازمان 
قضائی نیروهای مسلح هم ردیف با اهمیت و حساسیت 
کار در این سازمان، به لحاظ تجهیز نیرو و امکانات در ابعاد 
مختلف کمی و کیفی و همچنین اداری و قضائی، توجه 
و عنایت داشت. رئیس قوه قضائیه با اشاره به شاخص ها، 
صلاحیت ها و تخصص قضات شاغل در سازمان قضائی 
نیروهای مسلح اظهار کرد: قضات سازمان قضائی نیروهای 
مسلح در راستای بهبود اجرای عدالت، ارتقای وضعیت 
رسیدگی های قضائی، بهبود وضعیت پیشگیری از وقوع 
جرم و توسعه اقدامات قضائی در کشف جرم و نظارت بر 
ضابطین، دارای مسئولیت های خطیری هستند که باید 
هرچه بیشتر در اجرای این تکالیف و مسئولیت ها اهتمام 
داشته باشند  و در تبیین جایگاه و ماموریت حساس خود 
برای آحاد جامعه تلاش ساعی مصروف دارند. رئیس عدلیه 
به بیان توصیه هایی خطاب به قضات در راستای ارتقای 
کارایی و اثربخشی نظارت ها و بهبود وضعیت رسیدگی های 
قضائی پرداخت و آنها را به مقوله مهم تکمیل تحقیقات 
قبل از احضار متهم یا متهمان توجه داد و بر همین اساس 

گفت: چنانچه قاضی یا بازپرس قبل از احضار متهمان و 
در حین تشکیل پرونده به تکمیل تحقیقات و جمع آوری 
ادلهّ اهتمام ورزد، این مهم، اثر مطلوب خود را در مراحل 
بعدی دادرسی نشان خواهد داد و مانع از اطاله دادرسی ها 
می شود. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای قضات و 
سایر مسئولان قضائی را به پرهیز از صدور قرارهای منتهی 
به بازداشت موقت در موارد غیرضرور توصیه کرد و ابراز 
داشت: چنانچه برای متهمی بنا به ضرورت قرار بازداشت 
موقت صادر می شود، باید نهایت دقت و احتیاط و سنجش 
جوانب امر از سوی قاضی صادرکننده قرار لحاظ شود. 
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: همچنین شیوه بازرسی ها، 
بازجویی ها و سایر تمهیدات و ملزومات ناظر بر امر تحقیقات 
و تکمیل پرونده باید به گونه ای باشد که فرد احضار یا 
بازداشت شده، نسبت به برخورد صورت گرفته با خود و لحاظ 
جنبه های مختلف عدالت و دقت در قبال پرونده اش، آرامش 
خاطر داشته باشد. رئیس قوه قضائیه در ادامه، جمع آوری 
ادلهّ و اسناد ناظر بر اتهام انتسابی فرد پس از مرحله احضار و 
بازداشت او را اشکال و غلط دانست و همه قضات و مسئولان 
قضائی را از اتخاذ این روش بر حذر داشت. وی اذعان 
کرد: من نمی خواهم بگویم که اقدامات ضابطین قضائی 
دارای اشکال و ایراد است بلکه تاکیدم بر آن است قضات 
و بازپرس هایی که اقدام به صدور قرارهای بازداشت موقت 
می کنند دارای مسئولیت شرعی و قانونی هستند و باید در 
مدتی که فرد متهم در بازداشت به سر می برد، بر مراحل 
مختلف تحقیقات از او نظارت داشته باشند و توجه کنند که 
در اختیار بودن متهم نزد ضابط، رافع مسئولیت های شرعی 

و قانونی قاضی صادرکننده قرار نیست.

اعتماد بی حدوحصر به چین و 
روسیه،نه 

نماینده چابهار در مجلس یازدهم در 
مورد دیپلماسی دولت سیزدهم گفت: در 
شرایطی که استکبار غرب به سرکردگی 
آمریکای جهان خوار دشمنی با ملت 
ایران را به حد نهایت رسانده، سیاست 
دولت در توسعه روابط با همسایگان 
و نگاه به شرق اصولی و به جاست اما 
هشدار می دهم که نگاه به شرق نباید 
آمیخته به اعتماد بی حدوحصر به چین 
و روسیه باشد. معین الدین سعیدی در 
نطق میان دستور با استناد به اصل 77 
قانون اساسی نمایندگان به ضرورت 
مطلع شدن نمایندگان از مفاد تفاهم 
نامه ۲۵ ساله با چین اشاره کرد. سعیدی 
در مورد وضعیت صنعت خودرو کشور 
گفت: خواجه حافظ شیرازی هم شرایط 
فاجعه بار صنعت خودروی کشور را 
می داند. مردم از نمایندگان انتظار دارند 
که به بیان درد بسنده نکنند و با راهکاری 
قاطع و انقلابی، مافیای صنعت خودرو 
را محدود کنید. چه حمایت کنندگان 
و چه سکوت کنندگان در برابر قطره 
قطره خودروهای ناایمن مسئول هستند.

سـرمقــاله

عده بسیار زیاد و قابل ملاحظه ای به عنوان رانت خوار از دهه شصت 
به بعد دولت ها را در تصمیم گیری مجبور می کردند که قیمت های چند 
نرخی ایجاد کنند و اینگونه دولت ها را گرفتار می کردند. به همین جهت 
نیز از ابتدای انقلاب تا کنون نرخ ارز 7 تومانی به 30 هزار تومان رسید 
و نرخ سود بانکی از ۲ درصد به ۲0 و ۲۵ درصد رسید. لذا مسائلی که 
در این 30 سال اتفاق افتاد باعث شد تا گروهی در جامعه تحت عنوان 
رانت خوارهای اساسی به وجود بیایند. البته در مورد نرخ ارز و ارز 
ترجیحی رئیس جمهور در گفت وگوی تلویزیونی خود اشاره کرد که 
ارز4۲00 تومان نمی تواند کارآمد باشد و بسیاری نیز گفتند که این نه به 
مردم که به رانت خوارها می رسد. لذا این شرایط کاملا مشهود است. حال 
این کار خوبی است که رئیس جمهور محترم برای اینکه جواب پایگاه رای 
خود را بدهد و آنها را نسبت به آینده و شرایط مطلوب اقتصادی امیدوار 
می کند. آقای رئیسی روش امیدواری را تبیین نمی کند اما راه حلی برای 
اینکه چگونه از این بن بست رهایی پیدا کنند نمی یابند. انتظار جامعه 
از صحبت های سه شنبه شب رئیس جمهور این بود که ارز چند نرخی را 
چگونه می خواهند درست کنند. اگر می خواهند روش سابق را در پیش 
بگیرند و ارز 4۲00 تغییر قیمت پیدا کند و 10 یا 1۵ هزارتومان بشود 
هیچ تفاوتی در اداره اقتصاد کشور پیدا نمی کند بلکه جابجا شده و از 
یک رقم 4۲00 تومان به بیست و چند هزار تومان می رسد و قضیه حل 
نمی شود. اگر توانایی دولت این باشد که بتواند جریان آزاد اقتصادی را 
بالاخص آنچه که در دست دولت است مثل انرژی، بانک  ها، صادرات، 
واردات و بالاخص تعیین نرخ ارز اگر در دست دولت بماند ممکن است 
که راه حلی باشد. ولی اگر از دست دولت در آمده و به دست رانت خواران 
بیفتد همان آش و همان کاسه خواهد بود. از طرفی در خصوص اینکه 
گفته می شود دولت در تعامل با مجلس درباره حذف ارز ترجیحی 
تصمیم خواهد گرفت باید اذعان داشت که رضایت دولت و مجلس شرط 
نیست بلکه مهم رضایت قاعده جامعه است. به جای اینکه دنبال رضایت 
مردم باشند، رضایت مجلس را پی بگیرند خود نوعی عقب نشینی است. 
بایستی به قاعده جامعه نگاه کرد و رضایت خاطر مردم را فراهم آورد. 
البته اگر رانت خواری ها حذف شود قطعا برای کشور گرفتاری درست 
می شود اما کشور دارای 4۵ میلیارد دلار صادرات غیر نفتی است و در 
صورتی که دولت بتواند شرایط را به پیش از تحریم برساند 4 میلیون 
بشکه هم می توانیم نفت صادر کنیم. آن زمان است که می توان تاثیر این 

موضوع را در اقتصاد کشور و معیشت مردم مشاهده کرد.

رضایت قاعده جامعه 

سید محمد غرضی 
تحلیلگر مسائل سیاسی

 اصولگرایان می خواهند همه چیز 
به نام خودشان تمام شود

یک فعال سیاسی درباره احتمال 
ایران و آمریکا در  مذاکره مستقیم 
شرایط کنونی اظهار کرد: »اصولگرایان 
می خواهند همه چیز به نام خودشان 
تمام شود و حالا که پشتشان هم گرم 
است می خواهند با مذاکراه مستقیم 
با آمریکا حل و فصل موضوع هسته ای 
را به نام خود سند بزنند. مشکل آنها 
بیش از آنکه با مذاکره با آمریکا باشد با 
دولت روحانی بود.» جلال جلالی زاده 
گفت: »من بین مذاکرات اصولگرایان با 
غربی ها و مذاکرات دولت روحانی با آنها 
فرقی نمی بینم. اینها هم همان مسیر را 
می روند. مشکل آنها این بود که سهمی 
از پیروزی مذاکرات نداشتند اما حالا 
شرایط برایشان فرق کرده و می خواهند 
فاتح این ماجرا باشند. البته بد هم نیست 
زیرا برای همه مردم حل مناقشات ایران 
با جامعه بین المللی مهم است و اگر 
اصولگرایان می توانند این کار را انجام 
دهند، بسم ا...؛ به همین دلیل من شرایط 
را مثبت می دانم و تصور می کنم بالاخره 

حصار تحریم ها می شکند.«

آرمان ملی:  برخلاف تصوراتی که 
پیش از آغاز به کار دولت بود، رئیسی و 
مردان دولتش تابلوی ورود ممنوع به 
آمریکا نشان نداده اند وهرگاه خبری در 
این راستا منتشر شده، تکذیب محکمی 
نکرده اند بدین معنا که راه باریکی برای 
روز مبادا باز گذاشته اند تا اگر لازم شد 
مذاکره صورت گیرد. وزیر امور خارجه 
هم 4 بهمن مذاکره را رد نکرد و گفت: 
»آمریکایی ها مکرراً درخواست مذاکره 
دارند اما ما در جمع بندی های خودمان 
هنوز به این نتیجه نرسیده ایم.« این 
جمله بازتاب زیادی در عرصه داخلی و 
خارجی داشت به ویژه آنکه روز گذشته، 
علی شمخانی در جایگاه دبیر شورای 
عالی امنیت ملی چنین توئیتی را منتشر 
کرد: »تاکنون ارتباط با هیات آمریکایی 
حاضر در وین با مبادله نوشتار غیررسمی 
انجام شده و نیازی به بیش از این نبوده و 
نخواهد بود. این روش ارتباطی تنها زمانی 
با روش های دیگر جایگزین می شودکه 
توافق خوب در دسترس باشد.« توئیتی 
که تعبیر به شرط ایران برای مذاکره 
با آمریکا تلقی شد. ازسوی دیگر علی 
بهادری جهرمی، سخنگوی دولت روز 
گذشته با بیان اینکه درخواست مذاکره 
از سوی آمریکا بارها مطرح شده، تاکید 
کرد که هیچ گونه مذاکره مستقیمی 
بین ایران و آمریکا برقرار نشده است. 
این در حالی است که سخنگوی  وزارت 
امور خارجه آمریکا در خصوص اظهارات 
اخیر وزیر امور خارجه کشورمان درباره 
احتمال مذاکره مستقیم با آمریکا گفته؛ 
»ما از زمانی که مذاکرات آوریل گذشته 
شروع شد، حاضر به دیدار با متحدان و 
شرکایمان و با ایران بوده ایم. بنابراین، به 
ایران بستگی دارد که کاری در زمینه این 
اظهارات انجام دهد. ما بر این باوریم که 
تعامل مستقیم با ایران در زمینه  برجام 
یا مسائل دیگر پربارتر خواهد بود.« حال 
باید دید با وجود اعلام موافقت تلویحی 
دو کشور برای مذاکره مستقیم این مساله 

چه زمانی رخ خواهد داد. 

  چرا خواهان مذاکره با ایرانند؟
بی تردید آمریکا بیش از ایران چشم 
انتظار مذاکره با ایران است که دلایل 
مختلفی دارد از جمله درگیری این کشور 
با متحدان ایران که مشکلات زیادی برای 
آمریکا پدید آورده است. آمریکا درصدد 
است در لوای مذاکره با ایران این پیام 
را به کشورهای نزدیک به ایران بدهد 
که از حمله به منافع آمریکا خودداری 
کنند و به نوعی سیاست تعامل فرعی را 
جایگزین خصومت اصلی در منطقه کند 
چرا که بخوبی می داند گروه های زیادی 
در کشورهای منطقه حافظ منافع ایران 
هستند که به آمریکا اجازه بهره برداری 
از آن را نمی دهند. از سوی دیگر آمریکا 
بخوبی می داند ثروت زیادی در ایران هست 
که سال ها به سبب رفتار خصمانه اش توان 
همکاری با ایران برای استفاده مشترک از 
این منافع را نداشته و کشورهایی مانند 
چین به خوبی با حرکت در مسیر تعامل 
سازنده توانستند سودی داشته باشند 
که تفاهمنامه ۲۵ ساله از جمله آنهاست. 
اکنون در غیاب آمریکاست که چین تبدیل 
به یکی از بزرگ ترین خریداران منابع 
گازی و نفتی ایران شده است. عضویت 
ایران در سازمان همکاری های شانگهای 
هم بر نگرانی های آمریکا افزوده است چرا 
که ایران می تواند تبدیل به نماینده این 
سازمان در خاورمیانه شود که خبر خوبی 
برای آمریکا نیست. آمریکا بخوبی می داند 
با خروجش از برجام چه فرصت های نابی 
در ایجاد رابطه میان روسیه و چین با ایران 
خلق کرد که منجر به قدرت گرفتن و 
استفاده این دو کشور از توانایی و منابع 
انرژی ایران شد. روز گذشته وزیر خارجه 
آمریکا چنین به اشتباه کشورش اشاره 
کرد: »از میان تمامی تصمیم هایی که در 
پنج تا ده سال اخیر در سیاست خارجی 
آمریکا اتخاذ شده است، فکر کنم احتمالا 
بدترین آن ها خروج از این توافق بوده است. 
به ما وعده داده شده بود که این توافق 
با توافقی قوی تر جایگزین  خواهد شد. 
این اتفاق نیفتاد. برعکس، ایران از آن 

موقع از این اقدام به عنوان بهانه ای برای 
از سرگیری خطرناک ترین جنبه های 
برنامه اش استفاده کرد، یعنی آغاز تولید 
مواد شکافت پذیر تا ۲0درصد، ۶0درصد، و 
تهدید کرد تا 90درصد هم انجامش خواهد 
داد، توافق جلوی آن را تا 3. ۶7 درصد 
گرفته بود« ایران آن اندازه برای آمریکا 
مهم است که تصمیم گیران این کشور در 
نشان دادن چراغ سبز به ایران از همدیگر 
سبقت می گیرند. در حالی که »رابرت 
مالی« نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
آزادی شهروندان بازداشت شده در ایران 
را به عنوان پیش شرط دستیابی به توافق 
هسته ای اعلام کرده بود، »ند پرایس« 
سخنگوی وزارت خارجه ایالات متحده، 
این موضوع را رد کرد. پرایس تاکید کرد که 
آمریکا آزادی چهار شهروند بازداشت شده 
این کشور در ایران را به عنوان پیش شرط 
توافق هسته ای مطرح نکرده است. وی 
افزود که »هر چند از آزادی این افراد 
استقبال می کنیم اما این امر نه کمکی به ما 
می کند و نه کمکی به آنها که سرنوشتشان 
را به مساله ای که در بهترین حالت هنوز 
نامشخص است، پیوند بزنیم.« همچنین 
از فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران 
نباید به سادگی عبور کرد که هر کشوری را 
ترغیب به بهبود روابط با ایران می کند. این 
مولفه در کنار جایگاه و استراتژیک ایران 
در منطقه موضوع مهم دیگری است که 
آمریکا را تشویق به رابطه با ایران می کند. 

  چراغ سبز آمریکا به مذاکره
طرف آمریکایی اظهارات مقامات ایرانی 
را فرصت خوبی برای مشخص کردن 
چارچوب های تعامل و مذاکره ارزیابی کرد 
چنان که روز گذشته سخنگوی  وزارت امور 
خارجه آمریکا در یک کنفرانس خبری به 
سوالاتی درباره آمادگی دولت آمریکا برای 
مذاکره مستقیم با ایران و ارتباط موضوع 
آزادسازی آمریکاییان زندانی در ایران به 
مذاکرات وین پاسخ داد. ند پرایس در پاسخ 
به این سوال که با توجه به اظهارات اخیر 
وزیر امور خارجه ایران مبنی بر آمادگی 
تهران برای مذاکرات مستقیم با واشنگتن 

در صورتی که احساس کنند می توانند به 
توافقی خوب و با ارائه تضمین دست یابند، 
آیا هیچ  حرفی در این باره زده شده است 
و آیا دولت آمریکا به مذاکرات مستقیم با 
ایران فکر می کند، گفت: همان طور که 
می دانید، ما آمادگی داریم مستقیما دیدار 
کنیم. موضع ما طبق معمول این بوده است 
که تعامل مستقیم با ایران هم در زمینه 
مذاکرات وین و هم در زمینه مسائل دیگر، 
پربارتر خواهد بود. این به چارچوب های 
دوجانبه و چندجانبه تعمیم داده می شود. 
تعامل  می شود  باعث  مسقیم  دیدار 
کارآمدتری انجام شود که برای سریع به 
تفاهم رسیدن بر سر بازگشتی دوجانبه 
به پایبندی به برجام ضرورت دارد. پرایس 
درباره مذاکرات مستقیم با ایران، ادامه 
داد: ما این نکته را قبلا هم گفته ایم اما 
با توجه به سرعت پیشرفت های ایران، 
تا  کوتاه تر می شود  مانده  باقی  زمان 
وقتی که مزایای عدم اشاعه ای برجام، 
به همان شکلی که اول در سال ۲01۵ 
پیش نویس شده و در سال ۲01۶ اجرایی 
شد، تحت الشعاع پیش رفت های هسته ای 
ایران قرار می گیرد. بنابراین، ما دنبال 
این هستیم فورا این دیپلماسی را به کار 
ببندیم و به وضوح گفته ایم که تعامل 
مستقیم در خدمت این اهداف خواهد بود. 
سخنگوی  وزارت امور خارجه آمریکا در 
پاسخ به این سوال که آیا با توجه به موضع 
فعلی دولت آمریکا، انتظار این می رود به 
زودی چنین اتفاقی بیفتد؟ و آیا به طور 
غیرمستقیم حرفی درباره اینکه این کار 
به زودی انجام شود، زده شده است یا نه، 
بیان کرد: باید از مقامات تهران بپرسید. 
این اولین باری نیست که ما چنین چیزی 
را مطرح کرده ایم. ایرانی ها بر مذاکرات 
غیرمستقیم در وین پافشاری کرده اند. ما 
مدت زیادی است به این امر مسلم اشاره 
کرده ایم که مذاکرات غیرمستقیم، به ویژه 
در زمینه مسئله ای به این پیچیدگی و با 
این اهمیت، یک مانع دست وپاگیر است. 
بنابراین، موضع ما واضح بوده است. من 

شما را به مقامات ایران ارجاع می دهم.

به مذاکره مستقیم با ایران احتیاج داریم  

هوای آفتابی در زمستان روابط ایران و آمریکا    
  ایران شرط گذاشت که مذاکره کند                      مشکلات 43 ساله در چرایی خروج از برجام خلاصه شد!


